
 

 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 21. januar 2019 stillet følgende 

spørgsmål nr. 455 (Alm. del) til sundhedsministeren, som hermed besvares.  Spørgs-

målet er stillet efter ønske fra Flemming Møller Mortensen og Astrid Krag (S). 

 

Spørgsmål nr. 455:  

”Når regeringen med sundhedsreformen vil flytte 500.000 ambulante behandlinger  

fra sygehusene og ud i kommunerne, vil regeringen så flytte sygehuslæger med ud  

i kommunerne, eller hvem skal stå for behandlingerne i kommunerne?” 

 

Svar: 

Regeringen har lagt en ambitiøs målsætning frem om, at vi i 2025 skal undgå 500.000 

ambulante kontroller og forebygge 40.000 indlæggelser. Regeringen lægger med 

sundhedsreformen op til at styrke det nære sundhedsvæsen i kommunerne og i al-

men praksis, 

så flere opgaver kan løses, tættere på hvor borgeren bor. Opgaverne skal varetages i 

et tværfagligt samarbejde mellem de mange faggrupper – praktiserende læger, fysio-

terapeuter, bioanalytikere, radiografer, sygeplejersker osv. – der arbejder i primær-

sektoren, som skal oprustes. Opgaverne skal løses i lægeklinikkerne, i sundhedshu-

sene eller i borgerens eget hjem, hvis det er muligt og hensigtsmæssigt. Her vil vi 

også styrke sygehusenes ”udadvendte” rolle, så de i højere grad bidrager med rådgiv-

ning overfor almen praksis og kommuner.  

 

Det betyder, at flere borgere kan få deres behandling tættere på hjemmet eller helt 

ude i eget hjem og undgå en unødvendig tur på sygehuset. Samtidig skal der være 

bedre sammenhæng i den indsats, vi for eksempel tilbyder vores ældre borgere.  

 

Med Nærhedsfonden på 6 mia. kr. investerer vi i flere medarbejdere og styrkede 

kompetencer i det nære sundhedsvæsen. Der skal flere hænder til at løfte de nye op-

gaver. 

Fra regeringens side er vi allerede i gang med at uddanne flere læger og flere sygeple-

jersker. Det er en udvikling, vi  ønsker at fortsætte. Vi har allerede ekstraordinært løf-

tet antallet af uddannelsesstillinger i almen medicin med 30 forløb i både 2019 og 

2020. Med sundhedsreformen foreslår vi at løfte dette med yderligere 100 uddannel-

sesforløb i almen medicin. Det betyder samlet set, at dimensioneringen af hovedud-

dannelses-forløb i almen medicin øges med 60 pladser i 2019 og 100 pladser i 2020 (i 

alt 160 ekstra pladser). Det betyder, at der i 2020 vil være 370 hoveddannelsesforløb 

i almen medicin. I 2015 var der dimensioneret med 252, hvor 234 blev slået op. Til 

sammenligning blev dimensioneringen af uddannelsen løftet med 12 pladser fra 240 

til 252 i den tidligere regeringsperiode fra 2011-2015. 

 

Regeringen vil også gå i dialog med de relevante parter om at øge optaget på sygeple-

jerskeuddannelsen med minimum 150 pladser årligt indtil 2022. Det svarer til, at der i 
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Side 2 

perioden 2019-2022 vil kunne optages omkring 2.000 flere sygeplejersker end i perio-

den 2015-2018. 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Ellen Trane Nørby      /      Marie Louise Bloch Rostrup-Nielsen 

 


